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Přijede prezident
Václav Klaus navštíví 
11. září už podruhé 
Vysočinu. S manželkou 
zde stráví tři dny.
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HAVÍŘI PROŠLI MĚSTEM
Jihlava (kid) • Z hlubin jihlav-
ského podzemí opět vyšel průvod 
160 důlních skřítků. Děti od dvou 
let oblečené do historických kos-
týmů přišly Jihlavanům připome-
nout dávnou slávu královského 
horního města. Počátky této sva-
tojánské slavnosti spadají do roku 
1799, obnovena byla po třicetile-
té odmlce před osmi lety. 
 Foto: Luboš Pavlíček

Zlatý voči
Radomír Dvořák 
dokončuje svůj 
monument v lipnických 
lomech. Lidé jej uvidí 
14. září. strana 3

Přehrada má loď
Na hladinu dalešické 
přehrady vyplula výletní 
loď Vysočina. Kraj má 
další atrakci.
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Památky je nutné hledatPamátky je nutné hledatPamátky je nutné hledatPamátky je nutné hledat

AKTUÁLNĚ S RADNÍM

Léto v našem kraji naplno převzalo vládu. Skončily senoseče a jahody se 
smetanou a voní zralé obilí a houby v lesích. Takové ty poctivé letní ven-
kovské radosti jsou v plném proudu. Rybníky a koupaliště oblehly davy 
a nezbývá nám, než doufat, že voda vydrží čistá a průzračná. 
Spousta papíru už byla popsána tématem sinice a jejich nebezpečnost 
a škodlivost. Přemnožené sinice jsou opravdu nebezpečné a jejich jed je 
srovnatelný třeba s jedem muchomůrek – to jen pro představu. Jenže si-
nice nejsou žádní zákeřní zabijáci, jak je někdy vykreslují média. Jsou to 
v podstatě velmi užitečné malé organizmy. Malé množství sinic je ve vodě 
přirozené a žádoucí. Zaujímají důležité místo v koloběhu života na zemi – 
právě sinice kdysi udělaly atmosféru naší planety dýchatelnou.
Celý problém je jen a jen v jejich množství a v narušené rovnováze příro-
dy. Jestliže je životní prostředí zdravé, systém umí sám udržet množství si-
nic ve vodě v normálním stavu a jejich jed, což je vedlejší produkt jejich 
existence, pak není nijak nebezpečný, dokonce ani při pití takové vody.
Jenže zkrátka bývá příliš teplo a navíc je voda doslova naplněná těmi 
pověstnými fosfáty. Z hnojení pů- dy, z prášků do automa-
tických praček a myček. A fos- fáty jsou pro sinice ně-
co jako vepřové s knedlíkem a se zelím. Umí se ji-
mi cpát jak Otesánek a bá- ječně po nich rostou 
a prospívají. 
Problém sinic je vážný a na kraji se jím zabývá-
me už několikátým rokem. Fi- nančně pod-
porujeme stavby čistíren od-
padních vod, které by 
uměly fosfáty z vo-
dy odstranit. Hodi-
ny a hodiny vymýš-
lí odborníci způsob, 
jak vyčistit zamo-
řené přehrady. 
Tak vážné to je.
Pomoci může 
ale úplně kaž-
dý. Bezfosfá-
tové příprav-
ky do praček 
a myček na tr-
hu jsou a kaž-
dé jejich použi-
tí znamená čist-
ší a bezpečnější 
koupání pro nás 
a naše děti.
Ivo Rohovský
radní kraje

Program pro nás máme, ale co s dětmi? Marie Černá právě opouští infocentrum v Telči. Foto: Luboš Pavlíček

Tak vypadají hlavní výsled-
ky tajné cesty po třech městech 
s památkami UNESCO, kterou 
v červenci podnikla náměstky-
ně hejtmana Marie Černá (SNK 
ED) s vedoucí krajského odděle-
ní cestovního ruchu Ivanou Ma-
helovou.  
Celkem jednoduché zadání – 

máme sebou skupinku malých 

dětí, kterým sice chceme uká-
zat památky, ale také jim připra-
vit nějaký další program, dát jim 
najíst a vůbec strávit ve městě 
a okolí pěkný den. S tím začíná-
me v Telči. 
Profesionální, dobře vybave-

né infocentrum. Pracovnice nám 
rychle a bezchybně naplánují den, 
rozkreslí nám do mapy trasy pro-

hlídky města a upozorní i na no-
vinku – parní mlýn. Jenže máme 
problém. Chození po nádherném 
městě je báječné pro dospělého, 
naše fiktivní děti by však odrov-
nalo už po první hodině. Nic ji-
ného nám ale Telč nenabízí, tedy 
podle infocentra na radnici. 
Objevili jsme soukromou ex-

pozici skřítků a pověstí přímo 

na náměstí, tady tu naši pomysl-
nou skupinku zabavíme asi půl-
hodinu. Přichází ale spása, o které 
v íčku nic nevěděli. Kastelán zám-
ku nás upozornil na speciální dět-
ské prohlídky s upraveným výkla-
dem a důrazem na pohádky, kte-
ré se kdy v Telči natáčely. Perfekt-
ní, další zhruba hodinku program 
máme. (Pokračování na str. 6)

Parkanová: Rozhodné možná
Náměšť nad Oslavou 
(kid) • Velká nejistota. 
Tak se dají shrnout 
výsledky návštěvy minis-
tryně obrany Vlasty 
Parkanové (KDU-ČSL) 
na letecké základně 
v Náměšti nad Oslavou. 

Otázka, která už řadu let trá-
pí vojáky, starosty obcí i kraj, te-
dy co se základnou bude, zůsta-
la nezodpovězena. Samosprávy 
i armáda velmi stojí o to, aby zá-
kladna zůstala zachována. Armá-
da do ní navíc investovala už ví-
ce než tři miliardy korun s tím, že 
ji mimo jiné připravovala na pře-
sun přerovské vrtulníkové letky. 
Současné signály z Prahy však 
takový záměr zpochybňují a oba-
vy nerozptýlila ani ministryně. Ta 
pouze několikrát zopakovala, že 
o osudu základny rozhodne vláda 
a parlament až na podzim.Vlasta Parkanová viděla na náměšťské základně opravdu všechno. Foto: Luboš Pavlíček

Vysočina (kid) • Nejlépe se Vysočina (kid) • Nejlépe se 
turista zorientuje v Třebíči, turista zorientuje v Třebíči, 
děti se nejvíc vyřádí ve Žďáru děti se nejvíc vyřádí ve Žďáru 
nad Sázavou a telčský zámek nad Sázavou a telčský zámek 
jim nabídne speciální jim nabídne speciální 
prohlídky. Problém prohlídky. Problém 
ale zůstává: Jak se ale zůstává: Jak se 
lidé o památkách lidé o památkách 
UNESCO na UNESCO na 
Vysočině dozvědí?Vysočině dozvědí?


